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انتخاب اولین سفیر کرد اهل سنت
بیانیه شماره ۳ حسن روحانی در زمان تبلیغات انتخاباتی اش که در خردادماه سال ۹۳ منتشر شد، مربوط به اقوام و مذاهب 
بود. روحانی در این بیانیه در ده بند متهد شد که در صورتی که رئیس جمهور شود در راستای کاهش تبعیض قومی و مذهبی 
در کشور بکوشد. یکی از این بندها مربوط به تدریس زبان مادری بود و دو بند مربوط به انتصاب مدیران بومی. روحانی امروز 
در قامت رئیس جمهور ایران دارد به وعده هایش لااقل برای استان کردستان عمل می کند. چندی پیش رشته زبان کردی 
برای اولین بار در دانشگاه کردستان تاسیس شد و بعد از آن خبر تالیف کتب درسی به زبان کردی آمد. همچنین در این دو 
سال بیش از ۹۰درصد پست های مدیریتی سیاسی استان به نیروهای کرد اهل سنت واگذار شده است: فرمانداران شش 

شهرستان از ده شهرستان استان کردستان و دو معاون استاندار کردستان، کرد اهل سنت هستند.
حالا منصوب شدن کردهای اهل سنت از سطح مدیران محلی بالاتر رفته و به سطح سفیر رسیده است. دکتر صالح ادیبی که پیش از این ریاست بنیاد 
نخبگان اســتان کردستان را بر عهده داشت، از سوی دولت یازدهم به عنوان اولین سفیر کُرد اهل سنت انتخاب شده است. ادیبی که به عنوان سفیر 
ویتنام و کامبوج انتخاب شده است، خود می گوید پروسه سفیرشدنش به همین دولت برمی گردد. به گفته او ابتدا برای سفارت ایران در استرالیا مطرح 
شده، ولی بعد که قرار شد یک نیروی اهل سنت برای منطقه ویتنام و کامبوج به واسطه حضور مسلمانان اهل سنت در آن منطقه انتخاب شود، قرعه 
به نام او افتاده اســت. ادیبی ضمن تشــکر از اینکه دولت دارد به وعده هایش درمورد کردستان عمل می کند، اظهار امیدواری کرد با این انتخاب روند 

ورود نیروهای کرد اهل سنت در پست های مدیریتی کشور هموار شود.

روحانی نگفت نظارت تماشایی است
بحث دولت و شورای نگهبان درخصوص نوع نظارت شورای نگهبان در انتخابات همچنان ادامه دارد. ماجرا از آنجا آغاز 
شد که حسن روحانی گفت شورای نگهبان تنها نقش نظارتی دارد تا خلاف قانون صورت نگیرد و مجری انتخابات دولت 
است، حتی در زمینه تایید و ردصلاحیت ها. روحانی برای توضیح بیشتر، شورای نگهبان را به چشم تشبیه کرد و دولت را به 
دست و گفت چشم کار دست را نمی کند. پس از آن بود که واکنش ها به این صحبت ها شروع شد. از جعفری فرمانده سپاه 
تا آملی لاریجانی رئیس دســتگاه قضا و اخیرا یزدی رئیس مجلس خبرگان. همگی در مخالفت با حرف های روحانی و در 
تایید تفسیر استصوابی بودن نظارت شورای نگهبان. روز گذشته محمد یزدی گفت شورای نگهبان استصوابی است، نه 

تماشایی و نظارت از لحظه نام نویسی تا لحظه اعلام نتیجه خواهد بود. امروز اما محمدرضا خباز در واکنش به اظهارات یزدی گفت: رئیس جمهور هیچ گاه 
نگفت نظارت تماشایی است و متاسفانه صحبت های رئیس جمهور به خوراک عده ای تبدیل شد و تلاش کردند آن را به شکل دیگری به برخی مسئولان 
کشــور منعکس کنند. این نماینده اصلاح طلب مجلس هشتم با بیان اینکه روحانی گفته نظارت از اجرا جداست، تاکید کرد که این حرف کاملا عاقلانه و 
منطقی بود و معلوم نیست چرا عده ای از این حرف برآشفته شده اند. خباز با بیان اینکه ما در مجلس چهارم با نظارت استصوابی مخالفت کردیم اما صدایمان 
به گوش کسی نرسید و در نهایت نظارت استصوابی قانون شــد و قانون لازم الاجراست، تاکید کرد: اما حتی این نوع نظارت هم حق دخالت در امر اجرا را 
ندارد. وی تصریح کرد: همه ما باید ملتزم به قانون باشــیم. قانون هم می گوید استعلام ها باید از مراجع چهارگانه صورت گیرد یعنی نه مرجعی بیشتر و نه 

کمتر. اگر قرار است مرجعی به این مراجع اضافه و یا کم باشد باید اول قانون اصلاح شود. هر فردی نمی تواند سلیقه خود را در اجرای قانون اعمال کند.

ما ضدیهود نیستیم
رئیس مجلس شورای اسلامی در مصاحبه با شبکه 
ســی ان ان درمورد مذاکرات هسته ای گفت: »این 
توافق، توافق قابل قبولی است که اشکالاتی هم در 
آن ممکن اســت وجود داشته باشــد ولی آن را قابل 

قبول می دانیم.«

در این مذاکرات آمریکایی ها زورگویی 
کردند

علــی لاریجانــی در ادامه بیان کــرد: »جمع بندی 
هــم در مجلــس و هــم در شــورای عالی امنیــت 
ملــی در حــال بررســی اســت، البتــه در مجلس 
آراء مختلــف اســت، برخــی ایرادهایــی را متوجه 
اجــزای ایــن جمع بنــدی کرده اند امــا نکته ای که 
هســت اینکه هم موافقان دلایلــی دارند که دلایل 
آن هــا بیشــتر دربــاره کلان موضوع اســت و هم 
 مخالفــان دلایلــی دارند که بــه اجــزاء آن مربوط 

می شود.«
وی بــا تاکیــد بر اینکه تــا یک ماه آینده، بررســی ها 
بــه نتیجــه می رســد، اظهــار داشــت: »در ایــن 
مذاکــرات، آمریکایی هــا زورگویــی کردنــد ولــی 
خوشــبختانه جمهــوری اســلامی توانســت بــه 
 برخــی از خواســته هایش برســد و آن ها را در ســند 

بگنجاند.«

سیاست جمهوری اسلامی، سیاست 
همکاری در منطقه است

لاریجانــی در خصوص کمک های ایران به کشــور 
ســوریه گفــت: »مســائل منطقه، مســائل نســبتا 
پیچیــده ای اســت که بایــد در کل نــگاه عمیقی به 
آن ها داشــت. اگر ایران در ســوریه کمک نمی کرد 
که در آنجا تروریســت ها جلوتر نیاینــد، تردید نکنید 
کــه ســوریه بدتر از لیبی می شــد، جنگ به شــکل 
دیگری در می آمد که همه کشــورهای همســایه از 
 آن متضرر می شــدند و بحران وســیع تری به وجود 

می آمد.«
رئیس قوه مقننه ادامه داد: »حال ســوال این است 
که آیا با ایــن رفتارهای جنگ طلبانه، ما می خواهیم 
خاورمیانه را تبدیل به یک دیگ جوشــانی کنیم که 
هیچ مدیریــت نپذیرد، یا واقعا همان طور که شــعار 
می دهند، دنبال این هســتند کــه جریانات افراطی 
را از مســیر کار مدیریــت منطقه کنــار گذارند؟ فکر 
می کنــم ایــران و حزب الله نقش مســئولیت پذیری 
در منطقــه داشــته اند. بــه هــر حال مــن تردیدی 
در ایــن نــدارم کــه سیاســت جمهوری اســلامی، 
 سیاســت همــکاری و هماهنگــی بــا کشــورهای 

همسایه است.«
علــی لاریجانی با تاکید بر حفــظ حقوق اقلیت ها 
در ایران گفت: »هم مســیحیان، هم زرتشتیان و 
هــم یهودیان از حقوق خــود برخوردارند ما نه تنها 
ضد یهود نیســتیم، بلکــه احترام بــرای یهودیت 
قائلیم کما اینکه برای مســیحیت قائل هستیم اما 
اگر ما درمورد اسرائیل ایرادی داریم، ایراد در این 
اســت که چرا مردم فلسطین را به کشورهای دیگر 

آواره می کنید. 
این یک ظلم اســت و این اشکال به خود اسرائیل 
بر می گــردد کــه به خاطــر تضادهــای این گونه، 
تحمــل نــدارد و ظرفیتی برای خــودش نمی تواند 
بایــد ریشــه ای   تــدارک ببینــد. بنابرایــن آن را 

حل کرد.«
وی بیــان کــرد: »چند ســال پیش رهبــر انقلاب 
اســلامی ایران آیت اللــه خامنه ای گفتنــد راه حل 
مسئله فلســطین در این اســت که یک رفراندومی 
 بشــود تا آن ها سرنوشــت خودشــان را تشــخیص 

دهند.«

ممکن است حصر با مباحث قضایی سازگاری نداشته باشد
پورمحمدی: صدا و سیما من را هم سانسور می کرد

وزیر دادگستری در جمع مدیران رســانه و دانشجویان علوم سیاسی با اشاره به 
حصــر و مبانی آن گفت: »بیــش از هر چیز باید بدانیــم بحث حصر یک بحث 
حقوقی- قضایی نیست بی تردید بحث های مربوط به حصر یک موضوع سیاسی 

و امنیتی محسوب می شود.«

رفع حصر در حیطه شورای عالی امنیت ملی است
»حصر« یا »حبس خانگی« اولین باری نیست که از زبان یک مقام مسئول شنیده 
می شود، مثلا یک بار علی مطهری گفته بود: »قوه قضائیه باید پاسخگوی حصر 
باشد«، چرا که آن را یک موضوع غیرقانونی می داند. علی مطهری حتی خطاب 
به وزیر دادگستری بیان کرده بود: »من از وزیر درباره حصر پرسیدم و وزیر گفت 
که این مصوبه شورای عالی امنیت ملی است و من گفتم که شورای عالی امنیت 

ملی چنین اختیاری را ندارد.«
این بار اما مصطفی پورمحمدی حرف های جدیدی زده است، وزیر دادگستری 
حصر را نه درجریان قانون نه در جریان قوه قضائیه عنوان، بلکه آن را مسئله ای 
»امنیتی- سیاسی« قلمداد کرده  و گفته است: »این تصمیم سیاسی و امنیتی 
بعد از یک کشمکش اجتماعی اتفاق افتاده است. بنابراین نمی توانیم موضوع 
حصر را با مبانی حقوقی- قضایی توضیح و تشــریح کنیــم. حصر ناظر به یک 
مبحث سیاســی و امنیتی اســت. البته تلاش ما باید این باشد که حصر در یک 
چارچوب حقوقی تفسیر شود. به عقیده بنده شما هم باید این موضوع را خارج از 
احساسات در یک فراز و فرود اجتماعی تبیین کنید. رویدادهای منتهی به حصر 

در یک فضای پرتنش، پرالتهاب رخ داده است.«
پورمحمدی در ادامه با بیان اینکه ممکن است حصر با مباحث قضایی سازگاری 
نداشته باشد، اظهار داشــت: »بی تردید مدیریت، به نظم در آوردن و به آرامش 
رســاندن آن نیازمند گذشت زمان اســت. بنابراین بحث در خصوص حصر به 
فضای امنیتی و سیاســی آن دوران مربوط می شــود. حتی ممکن است بحث 
حصر با مباحث قضایی موجود ســازگاری نداشــته باشــد. اما بایــد بپذیریم، از 
زاویه نگاه امنیتی حصر محصول شــرایط خاص آن دوران بوده است و باید در 

پارامترهای خاص خودش آن را تحلیل و تفسیر کرد.«
وزیر دادگستری راه حل حصر را آرامش توصیف کرد و گفت: »بحث ما استدلالی 
است من در محتوا و ماهیت موضوع حصر بحث نمی کنم، بحث شکلی مطرح 
است. چون این بحث برای تحلیلگران و اصحاب رسانه مهم است اگر شما به 
صورت درهم ریخته با قضایا برخورد کنید به هیچ وجه به نتیجه نمی رسید اما اگر 
این مباحث را تفکیک کنید و هر بحث را در جای خودش بررسی کنید آن زمان 

می شود راحت تر برای حل مســئله حرکت کرد. از   همان ابتدای دولت یازدهم 
که خبرنگاران سوال می کردند، گفتم کمتر به این بحث دامن بزنید و رسانه ای 
شــدن کمکی به حل مسئله نمی کند و در هر حال بدانید حصر نتیجه التهاب و 
آشوب است، بنابراین راه حل مســئله حصر هم آرامش و طمانینه است و برای 

حل آن کشور نیاز به آرامش دارد.«
پورمحمدی بر این عقیده اســت که حصر نه در حیطــه دولت، نه در حیطه قوه 
قضائیه است بلکه این شورای عالی امنیت ملی است که باید پیگیر این موضوع 
باشد: »چون این تصمیم سیاسی و امنیتی است، بی تردید برای حل آن کشور 
نیاز به آرامش دارد. طبعا این بحث نه در دولت قابل طرح و رســیدگی است و نه 
در قوه قضاییه. این بحث از ابتدا در دبیرخانه شــورای عالی امنیت ملی طرح و 
پیگیری می شود. دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی متشکل از اعضای سه قوه 
به همراه نمایندگان رهبری و نهادهای نظامی و امنیتی است و تصمیمی هم که 
گرفته می شود امنیتی و سیاسی است. بی گمان این تصمیم فراتر از تصمیم قوا 
است. به عقیده من در یک مقطعی این موضوع تصمیم گیری شده است و اکنون 
فرصت تجدیدنظر آن است. امروز آقای رئیس جمهور اوضاع و شرایط کشور را 
برای طرح دوباره این موضوع، مناســب نمی داند. پس این تصمیم مخصوص 

دولت، یا هر قوه دیگری نیست.«
مصطفــی پورمحمدی در بخش های دیگــری از صحبت هایش به مباحثی از 

جمله ممنوع التصویری رئیس دولت اصلاحات و مسئله برجام پرداخت. 

از نظر دولت برجام موضوعی حقوقی نیست
وی در خصوص ممنوع التصویری رئیس دولت اصلاحات گفت: »عنوان کردم 
ما باید به قواعد حقوقی برسیم و از منظر قوانین حقوقی به این مسائل بپردازیم. 
بی گمان هر چقدر تصمیمات ما حقوقی باشــد، ماندگار تر، قابل دفاع تر و قابل 
توجیه تر خواهد بود.« اولین بار، محسنی اژه ای در نشستی خبری صراحتا بیان 
کرد: »رئیس دولت اصلاحات ممنوع البیان و تصویر است«، چندی پیش هم 
تاکید کرد: »ممنوعیت رسانه ای رئیس دولت اصلاحات در حد اخبار و تصاویر 
است«. اژه ای پیش تر رئیس دولت اصلاحات را از سران فتنه معرفی کرده بود. 
وزیر دادگستری همچنین در خصوص برجام خاطرنشان کرد: »به عقیده دولت 
برجام یک توافق سیاسی و بحث سیاسی است. از نظر دولت این موضوع حقوقی 
نیست و نیازی به ارجاع به مجلس ندارد. هر چند ۲۰۱ نفر از نمایندگان مجلس 
نامه داده اند و خواستار ارجاع این توافقنامه به مجلس شده اند. از دیدگاه ما این 
بحث همانند حصر، سیاسی و امنیتی است و فرا تر از تصمیم قوا است، بنابراین 

باید در شورای عالی امنیت ملی به بحث گذاشته شود. دوستان توجه کنند بحث 
برجام مربوط به شکل قضیه است و نه محتوا پس بحث ما استدلالی است. من 
در خصــوص محتوا و ماهیت توافق صحبت نمی کنم، بلکه بحث ما به صورت 

شکلی مطرح است.«
پورمحمدی با اشاره به اعدام های سال ۶۷، توضیح داد: »حوادث جنگ را باید 
با توجه به شــرایط و موقعیت آن دوران مورد بازخوانی و تحلیل قرار داد. تا وقتی 
انسان در شرایط جنگ قرار نگیرد، نمی تواند در خصوص حوادث آن سال ها به 
درستی قضاوت کند. حوادث سال ۶۷ هم از بحث جنگ تحمیلی جدا نیست و 

حتما برای توضیح بیشتر نیاز به فرصت کافی است.«
وزیر دادگستری ادامه داد: »به هر حال اگر جدیت نیروهای انقلابی در آن زمان 
نبود نمی توانســتیم مقابل ضدانقلاب گروهک ها و منافقین بایستیم. گفتم تا 
وقتی انســان در شــرایط جنگ قرار نگیرد نمی تواند در خصــوص حوادث آن 
سال ها به درستی قضاوت کند. باید واقعیت های جنگ را درک کنیم در جنگ 
اگر بخواهید در کشیدن ماشه علیه دشــمن تامل کنید و حرکتی انجام ندهید 

مسلما کشته خواهید شد.«

صدا و سیما من را هم سانسور می کرد
وقتی از رئیس سابق سازمان بازرسی کل کشور  پرسیدند »چرا گزارش فسادهای 
دولت گذشته را مطرح نکردید«، پاسخ داد:» با وجود مطرح کردن فساد ها در 
دولت قبل همواره متهم به سیاه نمایی، فرافکنی و برخورد سیاسی می شدم. حتی 
خود صداو سیما هم من را سانســور می کرد. به دلیل آنکه مدیران سیما معتقد 
بودند صحبت های من باعث ســیاه نمایی و بدبینی در جامعه می شود. از سوی 
دیگر خودم هم متهم به فساد می شــدم که یکی از آن ها تشکیل پرونده و ایراد 
اتهامی سنگین برای من که مربوط به دوران وزارت کشور بود. به هر حال من با 
هر پرونده ای که برخورد می کردم یک حاشــیه ای برای بنده ایجاد می شد حال 
این حاشیه ها گا ه علنی یا غیرعلنی است. یکی از همین بحث ها که متلک صدا 
و ســیما را هم به دنبال داشــت وام های کارکنان وزارت کشور بود. این جنجال 
دقیقا دو ماه بعد از بیرون آمدنم از وزارت کشور به پا شد. ما دو سال سخت در این 
۳۷ سال به لحاظ اقتصادی داشتیم که با هیچ سالی قابل مقایسه نیست، یکی 

سال پایانی جنگ و دیگری امسال.«
مصطفی پورمحمدی در انتها با اشــاره به انتخابات مجلــس خبرگان رهبری 
خاطرنشــان کرد: »البته بحث این موضوعات فعلا زود است ولی به وقت خود 

در این خصوص اقدام خواهم کرد.«

واکنش روزسوژه روز

محدودیت های پذیرفته شده ابدی نیست
عضو ارشــد تیم مذاکره کننده هســته ای گفت: »ما بحث تعطیلی غنی ســازی که جزو خطوط قرمز مدنظر مقام معظم رهبری و جمهوری اســلامی ایران بود را نپذیرفتیم و اجازه ندادیم که غنی ســازی حتی 
یک روز هم تعطیل شــود.« عباس عراقچی با حضور در ســاختمان مجلس قدیم شورای اســلامی و در جمع اعضای مجلس خبرگان با اشــاره به تحریم ها علیه ایران بیان کرد: »برداشته شدن تحریم های 
اقتصادی و مالی مدنظر رهبری از دیگر مطالبی اســت که بیانگر رعایت خطوط قرمز از ســوی تیم مذاکره کننده اســت. بعد از برداشته شــدن تحریم های اقتصادی تحریم های موشکی و نظامی به صورت 

تدریجی برداشته می شود.«
وی در خصوص محدودیت های پذیرفته شــده از سوی ایران خاطرنشــان کرد: »این محدودیت ها دو خاصیت دارد یکی آنکه با وجود محدودیت هیچ صنعتی در کشور تعطیل نمی شود و دیگری 
آن اســت که هیچ کدام از محدودیت ها ابدی و دائمی نیست. جمهوری اسلامی ایران برنامه هسته ای مخفیانه ای ندارد و به همین دلیل بحث پذیرش نظارت بیشتر بر صنعت هسته ای نگرانی 

ایجاد نمی کند.« عراقچی در انتها گفت: »تا ۱۵ سال آینده می توانیم با ماشین سانتریفیوژ نسل ۶ و ۸ به ۱۹۰هزار سو برسیم.«

سیاسی


